
Varga Tamás nemcsak Bécsben, Buda-
pesten is szívesen játszik. Világutazó mu-
zsikus hittel, egyéniséggel és gordonka-
tokkal. Most kezdi csak elhinni, hogy
mindez valóság, hogy estérôl-estére a Bécsi
Filharmonikusokkal muzsikálhat és
idônként szólistaként is koncertezhet velük.
A császárváros rendszeres operalátogató
közönsége pedig már felismeri muzsikálá-
sának egyedi stílusát, játékának csak rá
jellemzô karakterét. Varga Tamásnak két
esztendôvel ezelôtt megvalósult egy álma.
Jelenleg ugyanis a Bécsi Staatsoper és a
Bécsi Filharmonikusok szólócsellistája.
Azt, hogy gyerekként miért éppen a gor-
donkát választotta, máig sem tudja meg-
magyarázni. A rádió gyermekkarában
éneklô kisfiú hangszeren is akart tanulni,
ezért szülei hegedû-szakra íratták be. Egy
napon azonban Tamás azzal állított haza,
hogy ô inkább csellózni szeretne. Szívesen
gyakorolt, szerette a hangszert, de igazán
nagy inspirációt az adott számára, hogy
tizenöt évesen megnyerte az országos gor-
donkaversenyt. Ettôl kezdve egyenesen
vezetett az útja a Zeneakadémiára, majd
az Opera- és a Rádiózenekarhoz. S aztán,
1997 decemberében sikeres volt felvételi-
je a Bécsi Filharmonikusoknál is. A gor-
donkamûvész azóta remekül érzi magát a
mindennapokban, s örül annak, hogy egy-
re több lehetôséget kap arra, hogy szólis-
taként is bebizonyítsa tudását. Persze,
azért idôrôl-idôre hazajön, hiszen számá-
ra az is fontos, hogy rendszeres résztvevô-
je maradjon a magyar zenei életnek. Sôt,

szívesen lépne pódiumra itthon akár több-
ször is.

– A világ egyik legjobb együttesének a
tagja. Ezután már kevés dologra lehet vá-
gyakozni.

– Ez a pozíció valóban zenekari ze-
nészként a csúcsot jelenti. Az már ízlés
kérdése, hogy a Berlini, a New York-i
vagy a Bécsi Filharmonikusokat választ-
ja az ember. Én azért döntöttem a csá-
szárváros mellett, mert ennek a zenekar-
nak megvan az a különlegessége, hogy
operát és szimfonikus darabokat egy-
aránt mûsorán tart. Máshol nem talál
ilyen repertoárt az ember. Másrészt pe-
dig Bécs nem esik olyan messze Buda-
pesttôl, nincsenek olyan nagy kulturális
különbségek, mintha a tengerentúlt vá-
lasztja az ember.

– Mi az, amit még szeretne elérni, meg-
valósítani?

– Egyelôre magánúton tanítok, a célja-
im közé tartozik az is, hogy idôvel majd
oktathassak a Bécsi Zenemûvészeti Fô-
iskolán is. S persze, annak is örülök, hogy
egyre jobban számolnak velem, mint szó-
listával. 

– Mindez három évvel ezelôtt kezdô-
dött, amikor olvasott az osztrák próbajá-
tékról. Könnyen rászánta magát arra,
hogy próbára tegye tudását a Bécsi Fil-
harmonikusoknál?

– Úgy gondoltam, ha adódik egy ilyen
lehetôség, akkor ki kell próbálnom ma-
gam, még akkor is, ha nem nagyon hiszek
a sikerben. Ráadásul sokaktól, számos
kollégától kaptam biztatást. S azt is tud-
tam, hogy a legközelebbi próbajátékra
2005-ig, majd pedig 2012-ig kellene vár-
nom, így belevágtam.

– Milyen követelményeknek kellett
megfelelni?

– A próbajáték négy fordulóból állt,
elsôként életrajzot, és szöveges ajánlást
kellett benyújtani. A meghallgatás során
pedig hatalmas anyagtudásról kellett bi-
zonyságot tenni, hiszen három teljes csel-
lóverseny mellett harmincöt zenekari szó-
lót kellett vinni a próbajátékra.

– A technikai tudás, biztonság mellett
hogyan kell ahhoz játszani, hogy valakit
elég jónal tartsanak a Bécsi Filharmoni-
kusok? Akad olyan dolog, ami miatt egy
magyar muzsikus eleve hátránnyal indul
egy ilyen meghallgatáson?

– A próbajátékon nemcsak a színvonal
volt a fontos, hanem a stílus is. Azt figyel-
ték legfôképpen, hogy az adott mûhöz il-
leszkedik-e az interpretálás hangvétele,
hogy az elôadó hogyan tagol, hogyan fra-
zeál. Bécsben nagyon lényeges, hogy a
muzsikálás sokszínû, érdekes legyen,
hogy állandóan történjen valami a zené-
ben. Nem elég a megfelelô technika, a já-
téknak színe, karaktere kell hogy legyen.
Minél jobban meg kell próbálni követni a
zeneszerzô szándékát. A dinamikai sok-
színûségét kell megmutatni, s kicsit el-
menni az extrém felé. Olyan ez, mintha
valaki utcai smink helyett színpadi arcfes-
tést használna. 

– A Bécsi Filharmonikusoknál is van-
nak szólamonkénti, pultonkénti meghall-
gatások?

– Nem, nincs ilyen. Az operaelôadások
elôtt azonban sokan kölcsönzik ki az
adott darab kottáit, még akkor is, ha szá-
mukra jól ismert mûrôl van szó. Ilyenkor
napokkal az elôadás elôtt gyakorolják a
szólamukat. A Filharmonikusoknál ter-
mészetes, hogy a koncerteken mindenki a
lehetô legjobb teljesítményét nyújtja,
mert minden muzsikus úgy érzi, tartozik
ezzel a nagynevû együttesnek és saját
magának. Hiszen ezért a színvonalért be-
csülik meg, tisztelik az együttes tagjait. A
próbákra  mindenki úgy érkezik, hogy
tudja az adott darabot, s a közös gyakor-
lás során a zenei színekkel, a kifejezéssel
kell foglalkozni. 

– Gondolom a különleges, érdekes,
egyéni hangzásban segít az is, hogy a Bé-
csi Filharmonikusoknál rengeteg kamara-
zenei együttes mûködik.

– Igen, az igényes hangzást, a frazeálást
illetôen ez is sokat csiszol a zenekar játé-
kán. Vonóstriótól kezdve a 10-12 fôs
együttesig rengetegféle formációban lép-
nek fel a tagok, nagyon sok állandó vo-
nósnégyes létezik, s minden ilyen kezde-
ményezést támogatnak a Filharmoniku-
sok. A kvartettezés, kamarázás során
ugyanis olyan közös hangot, intonációt
tudunk kialakítani, ami aztán a zenekari
produkcióknak is javára válik.

– Már maga az is gyönyörûség lehet,
hogy az ember a bécsi Opera produkciói-
nak részese.

– Ott valóban egészen mást jelent egy
„átlagos” elôadás.  
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Z E N E I K Ö Z É L E T Ü N K

De persze, ezt az egészen magas szín-
vonalat is meg tudja szokni az ember.
Egyébként maga a zenekar úgy muzsikál,
hogy akár egy átlagos karmesterrel is jó
produkció születik, s az átlagnál rosszabb
estét csak egy rettentôen rossz dirigens
produkál. A bécsi Operaházban is elôfor-
dult már, hogy karmesteri hiba miatt leállt
az elôadás 4-5 másodpercre, de ez a két
esztendô alatt csupán egyetlen egy alka-
lommal történt meg.

– Hogyan tudta a budapestinél jóval na-
gyobb dalszínházi repertoárt elsajátítani?

– Körülbelül a mûsoron lévô darabok
felét játszottam már Pesten, s a kollégáim-
nak köszönhetôen kialakítottunk egy
olyan rendszert, hogy nekem havonta le-
hetôség szerint csak egy új darabot kellett
játszanom. A premiereknél pedig a töb-
biekkel együtt gyakoroltam én is az új
mûveket, így aztán szépen lassan megta-
nultam a repertoáron lévô operákat. Új
betanulásoknál „A” és „B” csoportpró-
bákkal kezdjük a munkát, s a késôbbi
színpadi próbák során még a harmadik
szólócsellista is lehetôséget kap a darab
betanulására, így aztán bármikor bárhová
be tudunk állni. Fontos, hogy mindhár-
man ismerjük az teljes repertoárt, hiszen
ha valamelyikünk turnén van, azért az
operában is játszani kell. Az nagy szeren-
cse, hogy másfél szezonra elôre tudjuk a
beosztásunkat, pontos próba- és elôadás-
rendet. Én például már másfél hónappal a
Hallgatag asszony címû Strauss opera
elôadásai elôtt tudtam, hogy én fogom ját-
szani májusban mind a két elôadást, így a
felkészülésre megfelelô idô állt rendelke-
zésemre.

– Milyen egyébként a munkabeosztása?
– A filharmonikus koncertekre általá-

ban napi két próbánk van, délelôtt 10-tôl
1/2 1-ig, majd délután 1/2 4-tôl 6-ig. Jut
idô arra, hogy az ember kipihenje magát
és délután megújult erôvel kezdjen ismét
dolgozni. A pontosság, precizitás a legin-
kább jellemzô, s akárcsak az esti elôadá-
sok, a próbák is hajszálpontosan kezdôd-
nek. S éppen annyi próba van, amennyi
szükséges, se több, se kevesebb. Ráadásul
mivel egy együttes alkotja az Opera zene-
karát és a Bécsi Filharmonikusokat, min-
dig egyeztetve van, ki, mikor, hol és mit
játszik. Nincs az a rohanás, kapkodás, ami
a magyar állapotokat jellemezi. Bécsben
mindenre kényelmesen jut idô. Az ebéd-
szünetünk például két és fél óra. Öt perces
út vezet a Musikvereintôl az Operaház-
hoz, s erre a rövid sétára is egy óra idôt

hagynak. Egyébként egy évben három-
száz este gördül fel a függöny a Wiener
Staatsoperben, s ehhez jönnek még a fil-
harmóniai koncertek. Nekem, szólócsel-
listaként, havi tíz-tizenegy este kell ját-
szanom az operában, ehhez átlagban há-
rom próba társul, a Filharmonikusoknál
pedig 300-400 között mozog a szolgála-
tok száma, aminek kb. felét, 2/3-át ját-
szom. 

– Mennyire erôs a szakszervezet?
– Jól mûködik, de egyébként is a de-

mokrácia jellemzô a Bécsi Filharmoniku-
sokra. A szolgálati idô és a zenekari pozí-
ció alapján alakul ki az, hogy ki melyik
pultnál ül. Az elnökünk, egy hegedûs, a
gazdasági vezetônk egy brácsás, a vezetô-
ségbe mindenkit a zenekarból választunk.
Közösen döntünk koncepcióról, reper-
toárépítésrôl, turnékról. Az együttesnek
százötven tagja van, s aki az operaházban
játszik, az a 3 év próbaidô letelte után
nagy valószínûséggel teljes jogú tagja
lesz a filharmonikusoknak is. Egyébként a
demokrácia, közös döntések mellett a tek-
intélytiszletet jellemzô a zenekarra. Ha én
szólócsellistaként beírok valamit a kottá-
ba, tíz másodperc múlva ez a bejegyzés
minden mögöttem ülô csellómûvész kot-
tájában szerepel és a szünetben senki sem
kérdezi meg tôlem, miért éppen a mellett
a megoldás mellet foglaltam állást.  

– Gondolom, a kiváló bécsi hangzáshoz
mesterhangszerek tartoznak.

– Valóban remek hangszereken muzsi-
kálunk, hiszen számos instrumentumot az
Osztrák Nemzeti Bank vásárol meg, s az-
tán ezeket az együttes rendelkezésére bo-
csátja és a zenekar fizeti értük a biztosítá-
si díjat. A Filharmonikusoknál a koncert-
mesterek hangszerei között akad két
Stradivari és egy Guarneri. Én az egyik
kollégámtól kaptam kölcsön egy ismeret-
len, valószínûleg olasz csellót. Minden-
esetre gyönyörûen szól.  

– Sokan azt mondják, a Bécsi Filhar-
monikusok különleges, jellegzetes hang-
zása annak is köszönhetô, hogy csakis a
legjobb fôiskolai hallgatók koncertezhet-
nek velük, akik így hamar elsajátítják az
egyedi játékstílust. 

– Valóban, a kisegítôknek is próbajáté-
kon kell megfelelniük, s erre a meghallga-
tásra minden szólam delegál egy muzsi-
kust. A kisegítôk közül sokan tanulnak
valakinél a zenekarból, hiszen a zenekari
tagok jelentôs része oktat is. Ahogy beke-
rültem az együttesbe, én is azonnal kap-
tam egy alkalmi, pedagógusi felkérést. A

Gustav Mahler Ifjúsági Zenekarnál vet-
tem részt a nyári koncertek elôkészítô
munkájában, ahol többek közt Bartók: A
kékszakállú herceg vára címû operáját ta-
nulta be a zenekar, és én a csellószólam
szólampróbáit vezettem. 

– Ez alatt a két év alatt mennyire sike-
rült beilleszkednie az együttesbe?

– Úgy érzem megszerettek, a kollégák
kedvesek, s már az együttes nagy részével
baráti viszonyban vagyok. A zenekar leg-
közepén ülök, így játék közben mindenki-
vel könnyedén tudok kontaktust teremte-
ni. Egyébként az együttesben összesen
hatan vagyunk magyarok. 

– Milyen turnékon, vendégszereplése-
ken vesznek részt?

– Szinte havi rendszerességgel indu-
lunk egy-egy rövidebb, európai turnéra,
amelyek általában 4-8 nap hosszúak. Az
együttes programjában évente egy hosz-
szabb, két, két és fél hetes vendégsze-
replés is helyet kap. Ezek mind Filharmo-
nikus turnék, az Operaházzal pedig há-
romévente három-négy hetet töltünk
Japánban. A vendégszereplések egyik ér-
dekessége, hogy júniusban André Previn
vezényletével a Bécsi Filharmonikusok
Budapesten adnak egy koncertet, a ma-
gyar millennium tiszteletére. Az együttes
tíz év után lép ismét a magyar közönség
elé. A hangversenyen én is muzsikálok, s
az est mûsorában a Haydn-, Brahms-kom-
pozíciók mellett egy kortárs mû is szere-
pel majd. 

– A Filharmonikus koncert mellett mi-
kor hallhatja önt a magyar közönség ját-
szani?

– Most tavasszal két koncerten is itthon
muzsikáltam, régi kedves kollégámmal,
Vashegyi Györggyel és együttesével, az
Orfeo Zenekarral a Zeneakadémián ad-
tunk hangversenyt. Sajnos azonban az itt-
honi fellépések rendje még nem alakult ki
igazán. Bár régebben Budapesten az Ope-
raházi és a Rádiózenekari munkám mel-
lett gyakorta léptem szólistaként is a pódi-
umra és szinte minden zenekarral koncer-
teztem, most otthon mintha elfelejtkeztek
volna  rólam. Vagy azt gondolják, a Bécsi
Filharmonikusok mellett nekem semmi
másra nincs idôm. Mindenestre próbálom
eloszlatni ezt a tévhitet, hiszen ha tudok,
nagyon szívesen lépek pódiumra a hazai
közönség elôtt, s azzal is tisztában vagyok,
hogy otthon más gázsit tudnak fizetni,
mint a határ túlfelén. 

Réfi Zsuzsanna
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